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Harilik kitseenelas 
(Aruncus dioicus) 
on 1–2 meetri kõr-

gune jämeda ja puitunud ri-
soomiga püsilill, mitte põõ-
sas. Tema tugevad püstised 
varred on hästi seisukindlad 
ega lamandu tuule ja vihma 
käes. Küllap sellepärast ongi 
tekkinud arvamus, et tegu on 
põõsastaimega, ning ka tea-
vet tema kohta otsitud va-
lest allikast.

Lopsakas püsik on hinna-
tud eelkõige seepärast, et on 
võimeline kasvama seal, kus 
teised sugugi ei edene, näi-
teks hoone põhjapoolsel kül-
jel. Hästi talub ta varju või 
poolvarju, aga päikesepaistel 
kasvab-õitseb lill kõige pare-
mini, kui ainult kasvukohas 
on paras niiske ja huumus-
rikas muld.

Kitseenelas kui vähenõud-
lik taim kasvab tavalises aia-
mullas, kuid kuivas ja liivases 
jääb kiduraks. Sel juhul vajab 
ta kindlasti nii väetamist kui 
ka kastmist. Väetiseks võib 

anda kompostmulda, turba- 
ja kõdusõnnikumulda ning 
mineraalväetisi.

Halvasti mõjub taimele 
kõrge põhjavee seis kasvu-
kohas, samuti pikaajaline 
üleujutus.

Sobivas kasvupaigas süga-
vapõhjalises mullas on kit-
seenelas meil täiesti talve-
kindel ja väga pikaealine ega 
vaja mitte mingit erihoolit-
sust. Väga vabalt võib ta õi-
gesti valitud kohas kasvada 
ja õitseda 70–80 aastat jär-
jepanu, moodustades selle 
aja jooksul 1,5–2-meetrise 
läbimõõduga võimsa tiheda 
puhmiku.

Esialgu vajab noor taim 
pärast istutamist rohimist 
ja mullapinna kobestamist. 
Mõni aasta hiljem katavad 
jõulised varred-lehed pinnase 
ega jäta umbrohule ruumi.  

Tallinna Botaanikaaia va-
nemaednik Mari Seidelberg 
soovitab nüüd kevadel kohe 
virelema jäänud istiku või is-
tikud üles kaevata ning istu-

tada uude sobivamasse koh-
ta. 

Põhjusi, miks noored tai-
med kiratsema hakkasid, võib 
olla mitu. Näiteks vanemate 
taimede puitunud risoomi ja-
gamisel sügisel ei jäänud kor-
ralikuks juurdumiseks küllalt 
aega ning järgmiseks keva-
deks olid nad talvest kurna-
tud. Kahju võis teha ka 2005. 
aasta pikalt lumeta kestnud 
külm, mis pani kauaks põ-
dema palju teisigi mitte just 
talveõrnu püsililli (pojengid, 
floksid, aediirised jt).  

Noored taimed võisid olla 
ka tugevad ja elujõulised, 
kuid võib-olla vaevlesid nad 
sademetevaesel suvel pärast 
istutamist niiskusepuuduses, 
eriti kui kasvukoht oli laus-
päikeseline.

Ehk sattusid hoopis risoo-
mid istutamisel liiga sügava-
le mulda?

Kogu see arutelu on seni 
toimunud eeldusel, et kõne-
alused istikud on kodumaise 
päritoluga hariliku kitseenela 

omad. Kahjuks ei ole teada, 
on see nii või on tegu hoopis 
kaugemalt toodud mõne teise 
liigi (korea või aasia kitseene-
la) või koguni sordiga.

Üldiselt on nende kasvu-
nõuded sarnased, ainult kõr-
gemakasvulise hariliku kit-
seenela istutamisel vabaku-
julisse rühma peaks istikute 
vahel olema ruumi 100 cm. 
Teiste, madalama kasvuga 
liikide või sortide mahapa-
nekul võiks vahekaugus olla 
mõnevõrra väiksem – ca 60–
80 cm.

Soovituse, et kõrgekasvu-
lise püsilille varred tuleb sü-
gisel maapinnalt maha lõiga-
ta, võib vaidlustada. Korraar-
mastajad naksavad äraõitse-
nud õisikud taimelt juba juu-
li teisel poolel, nii et sügiseks 
pole neil midagi silma riiva-
vat. Puhmikule alles jäänud 
kõrged varretüükad aga ai-
tavad koguda lund ning on 
talvitumisel abiks veel naa-
bertaimedelegi.

 

Kitseenelas kiratseb
Ostsin 2006. a kevadel kitseenela põõsaid. Need ajavad igal kevadel leheotsad mullast 
välja, aga suuremaks pole kasvanud. Kas nad vajavad eritingimusi või ei sobi neile päike-
sepaisteline kasvukoht? Olen uurinud kirjandust, kuid selle kohta pole  midagi leidnud.


